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CÍMLAPUNKON:

Átadták Körmenden 
a Reménysugár díjat
Minden évben a Szociális Munka 
Napja alkalmából rendezett ün-
nepségen adják át a Reménysu-
gár díjat Körmenden, így volt ez 
idén is. n 2. OLDAL

A települések 
összefogásával nagy 
dolgok valósulnak meg
Jó együttműködést alakított ki az 
elmúlt években egymással Kör-
mend és Molnaszecsőd. Most a 
Körmend és Mikrotérsége Közne-
velési Intézményfenntartó Társu-
lás keretében egy TOP pluszos 
pályázatuk lett sikeres. Mintegy 
350 millió forintot nyertek el, amit 
megosztva a horvátnádaljai és a 
molnaszecsődi óvodák felújításá-
ra fordíthatnak. n 3. OLDAL

Hetven éve nyitotta 
meg kapuit a Faludi 
Ferenc Könyvtár
A Körmendi Kulturális Központ és 
Faludi Ferenc Könyvtár, valamint 
a Magyar Könyvtárosok Egyesü-
lete Vas Megyei Szervezetének 
közös szakmai programján Wág-
ner Dávid, a könyvtár jelenlegi 
vezetője köszöntötte a megjelen-
teket. n 5. OLDAL

 Megkezdődött a karácsony előtti, 
adventi készülődés Körmenden

Új szolgáltatásaink a meglévők mellett:
  Időszakos szervIz [olaj, olajszűrő, levegőszűrő csere]
  Fékrendszer teljeskörű javítása
  Futómű állítás, mérés [Hofmann 3D futóműállító berenDezéssel]
  vezérműszíj szett csere
  alkatrészek beszerzése

Várunk minden új és meglévő 
ügyfelünket.

94/594-435, 20/224-8930, 
20/224-8866

10
29

30
5



2 KÖRMENDI HÍRADÓ KÖRMENDI HÍRADÓ 3

KÖRMENDI HÍRADÓ • Körmend város önkormányzatának ingyenes lapja
Felelős kiadó: Dr. Kovács Juliánna ügyvezető igazgató Kiadó: Szuperinfó Magyarország Média Kiadói Kft., 8200 Veszprém, Házgyári út 12. 
Régióvezető: Tóth Tamás Felelős szerkesztő: Markó Petra (tel.: +36/30-411-2428) Szerkesztőség címe: 9900 Körmend, Szabadság tér 7., 
e-mail: marko.petra@kormend.hu Zrt. Nyomtatás: Mediaworks Hungary Zrt. 
A lap alapítója: Körmend város Önkormányzata • Megjelenik 5000 példányban kéthetente. • Terjeszti a MédiaLOG-DMHM
A Szerkesztőség fenntartja magának a jogot az olvasói levelek tartalmának szerkesztésére és közlésére. A Szuperinfó Magyarország Média Kiadói Kft. politikai hirdetéseket nem fogad be.

|  2022. november 28. | aktuális közélet |  2022. november 28. |

RÖVID HÍREK

Ünnepi fények
Egymás után döntöttek ta-

karékossági intézkedésekről 
a hazai települések az ener-
giaválság hatására az elmúlt 
időszakban. A legtöbb önkor-
mányzatnál főként az önként 
vállalt feladatokon tudnak 
spórolni, így például a kará-
csonyi díszkivilágításon. Kör-
menden sem a megszokott mó-
don és helyeken lesznek az 
ünnepi fények, ugyanis az 
egyedül a Szabadság térre 
koncentrálódik. A város ünne-
pi hangulatához a Polgári Ösz-
szefogás Körmendért Egyesü-
let és a polgármester járult 
hozzá.

Közös díszítés
Közös karácsonyfa díszí-

tésre hívják idén is a körmen-
dieket. A korábbi évhez ha-
sonlóan a város lakói most is 
közösen díszíthetik fel a város 
karácsonyfáját, amit a város-
gondnokság munkatársai a 
napokban fel is állítottak a 
Szabadság téren. Ugyan visz-
szatették a korábbi évek dí-
szeit is, de, aki szeretné a fát 
még szebbé tenni az egészen 
karácsonyig megteheti, hogy 
felhelyez rá egyet. A város így 
hívja közös ünneplésre, össze-
fogásra a helyieket.

Virtuális készülődés
Különleges adventi naptár 

érhető el a körmendi Szent Er-
zsébet Plébánia Templom 
weboldalán idén is. A hívek-
nek, az elmúlt évekhez hason-
lóan most is egy Máriát kö-
szöntő Adventi Naptárral 
készültek, így szeretnék segí-
teni az adventi lelki felkészü-
lést. Advent minden vasár-
napján megg yújtható a 
virtuális adventi koszorú ak-
tuális gyertyája és minden 
nap meghallgatható egy-egy 
újabb Ave Maria-ének, nép-
szerű és kevésbé ismert fel-
dolgozások.

 n MP

Minden évben a Szociális 
Munka Napja alkalmából 
rendezett ünnepségen adják 
át a Reménysugár díjat Kör-
menden, így volt ez idén is.

A Reménysugár Közhasznú Ala-
pítványt a rászorulók és a családok 
igényeire épülő szociális szolgálta-
tások minőségi színvonalú biztosí-
tása, valamint az integrációt segítő 
programok, a szociális és egész-
ségügyi ellátás összehangolása 
céljából az alapító Rakos Dezsőné 
szándékának megfelelően hozták 
létre.

A Reménysugár Díjat az alapít-
vány céljait támogató legkiválóbbak 
tevékenységének elismerésére ítéli 
oda a kuratórium. 2022-ben olyan 
személyt jelölt az alapítvány kura-
tóriuma, aki szívén viseli a fogya-
tékkal élők élethelyzetét.

Koroknai Róbert az Alpok Ter-
ra Kft. ügyvezetőjeként és ma-
gánemberként is 2019-ben került 
kapcsolatba a Körmendi Szociális 
Szolgáltató és Információs Köz-
ponttal, azon belül is a fogyatékkal 
élő ellátottakkal. Önzetlenül tá-
mogatta éveken át a Reménysugár 
Közhasznú Alapítványon keresztül 
a Fogyatékosok Nappali Intézmény 
fiataljainak nyaralását Balatonmá-
riafürdőn, de az év jeles napjain is 
felkeresi a fiatalokat és speciális 
ajándékaival lepi meg őket. 2021. 

novemberében párjával Korok-
nai Judittal jótékonysági gyűjtést 
szervezett és így az Athletic Gym 
jóvoltából jelentős összeggel járult 

hozzá a fiatalok idei nyaralásához. 
Az elismerést a kuratórium titkára, 
Ivanovics Dóra adta át.

 n SZD

FE LNŐTT HÁZIORVOSOK RE NDE LÉSI IDE JE
Felnőtt háziorvosok hétfő kedd szerda csütörtök péntek

dr. Kurusa Katalin
Tel.:594-253 09.00-13.00 14.00-17.00 09.00-12.00 09.00-13.00 09.00-12.00

dr. Wolf Teréz
Tel.: 411-925
* prevenciós rendelés

08.00-12.00
12.00-13.00*

08.00-11.00
11.00-12.00*

14.00-16.00
16.00-17.00*

08.00-11.00
11.00-12.00*

08.00-12.00
–

dr. Simon Annamária
Tel.: 410-283 13.00-17.00 08.00-12.00 08.00-12.00 08.00-12.00 08.00-11.00

Dr. Simon Annamáriát helyettesítí:
Dr. Dancs-Hang Dóra
Tel.: 410-283

09.30-12.00 12.00-15.00 13.00-15.00 nincs 
rendelés

nincs 
rendelés

dr. Beke Katalin
Tel.: 594-298
E-mail: postmaster@abdin.t-online.hu

09.00-13.00 09.00-13.00 09.00-12.00 14.00-16.00 09.00-12.00

Dr. Temesi Sándor
Tel.: 594-048 14.00-17.00 08.30-12.30 08.00-12.00 08.30-12.30 08.30-12.30

Átadták Körmenden a Reménysugár díjat
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Jó együttműködést alakított ki az elmúlt években egymással Körmend és Molnaszecsőd. 
Most a Körmend és Mikrotérsége Köznevelési Intézményfenntartó Társulás keretében egy 
TOP pluszos pályázatuk lett sikeres. Mintegy 350 millió forintot nyertek el, amit megosztva 
a horvátnádaljai és a molnaszecsődi óvodák felújítására fordíthatnak. Mindkettő a Batthyá-
ny Coreth Mária Óvoda tagintézménye.

– A társulás tagjai azért jöttek ösz-
sze, hogy az oktatási intézményeik 
megfelelő körülmények között, ered-
ményesen működhessenek- emlé-
keztetett Bebes István, Körmend pol-
gármestere. Majd, a horvátnádaljai 
tagintézmény felújítási terveit rész-
letezte, miszerint komfortosabbá 

szeretnénk tenni az épületet, a cso-
portszobákat, a tornaszobát felújít-
ják, a fűtési rendszert szétválasztják 
valamint kazáncsere lesz. A külső 
területen a terasz újul meg, árnyéko-
lókat alakítanak ki a gyerekek vé-
delmében, de a játszótér is megújul 
és parkolókat is kialakítanak.

– Nagy öröm számunkra, hogy en-
nek a pályázatnak keretében meg-
újul a nádaljai óvoda és a település-
rész 21 kis óvodásai is megfelelő 
környezetben fejlődhet – szögezte le 
a városvezető.

– Molnaszecsőd óvodájának épü-
lete egy nagyon régi iskola épület 

volt, emiatt annak állaga nem felelt 
meg mindenben a modern kor köve-
telményeinek-erről már Varga Gyu-
la, Molnaszecsőd polgármestere 
beszélt. A pályázathoz először a tu-
lajdonjogokat kellett rendezni, 
ugyanis az épület korábban a refor-
mátus egyházé volt.

Most teljeskörű felújítást tervez-
nek itt is: víz-, villany-, és fűtés kor-
szerűsítés, szigetelés biztosan lesz. 
Ezzel pedig több évtizedre megoldó-
dik a kérdés, a faluban biztosan ma-
rad az óvoda. Ebben a tagintézmény 
egyébként jelenleg 26 gyerek jár.

n MP

Megújulhat Körmend- Horvátnádalja és Molnaszecsőd óvodája

A települések összefogásával nagy dolgok valósulnak meg

A Batthyány Örökségköz-
pont színháztermében 
rendezték meg a Lajtha 
László Koreográfiai Ver-
senyt szombaton.

A versenyre idén is szép szám-
mal jelentkeztek a Nyugat-Dunán-
túlról táncosok. Tizenhat együt-
tes, húsz koreográfiájának 
előadását nézhették meg az ér-
deklődők. A hagyományos regio-

nális rendezvény, egyben méltó 
emlékezés az ötletgazda, Antal 
László koreográfus, néptáncpe-
dagógus munkássága előtt is. 
A  résztvevőket V. Németh Zsolt 
magyar életmód és nemzeti érté-
keink védelméért felelős minisz-
terelnöki biztos, országgyűlési 
képviselő és Bebes István, Kör-
mend város polgármestere is kö-
szöntötte.

Az eseményről bővebben követ-
kező lapszámunkban olvashat-
nak. n MP

Lajtha László Koreográfiai Verseny és Néptáncantológia Körmenden

A Néptáncantológia Dr. Pesovár Ernő emlékére című műsorban a régió díjnyertes 
10 koreográfiája került színpadra. FOTÓ: JT

Az együttműködés jelentőségéről beszélt a két polgármester Bebes István és Varga Gyula FOTÓ: JT
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A Körmendi Kulturális Központ és Faludi Ferenc Könyvtár, valamint a Magyar Könyvtáro-
sok Egyesülete Vas Megyei Szervezetének közös szakmai programján Wágner Dávid, a 
könyvtár jelenlegi vezetője köszöntötte a megjelenteket.

Beszédében kitért arra, hogy 
nagy jubileumot ünnepel a városi 
könyvtár, hiszen napra pontosan 
hetven évvel ezelőtt, 1952. novem-
ber 16-án nyitott meg az intézmény.

– Az elmúlt hetven év meghatáro-
zó személyeit, eseményeit és sikere-
it idézzük fel a jeles évfordulón. 
Olyanok tartanak ma előadásokat, 
akik maguk is évtizedekig dolgoz-
tak a körmendi könyvtárban vagy 
éppen partneri együttműködésben 
figyelhették az intézmény minden-
napi működését – mondta a vezető.

Bebes István, Körmend polgár-
mestere elmondta, hogy örömmel 
fogadta el a jubiláló intézmény fel-
kérését, hiszen nagyszerű emberek 
között lehet, akik évtizedeken át 
bizonyították, hogy erre a tevékeny-
ségre nagy szükség van. A polgár-
mester ezután Bajcsy-Zsilinszky 
Endre szavait idézte: Könyvtárakat 
a magyar népnek, de ne legyenek 
ezek holt múzeumok, hanem sugá-
rozzanak becsületességet és meleg 
szeretetet. -A körmendi könyvtár 
értékes azért is, mert a fő feladatok 
mellett plusz tevékenységet is vé-

gez: közvetíti a kultúrát, hagyomá-
nyokat ápol, ezért dicséret illeti az 
ott dolgozókat – mondta a városve-
zető.

Olvasónak maradni
Hadnagyné Vörös Márta, a Kör-

mendi Kulturális Központ igazgató-

ja személyes emlékeit idézte, majd 
arról is beszélt, hogy nehéz időket 
élünk: -A koronavírus, a háború és a 
válság mind megnehezítették az 
életünket, de én abban bízom, hogy 
mindig lesznek Körmenden olyan 
emberek, akiknek fontos a kultúra, 
igényük van a könyvtárra és olva-
sók szeretnének maradni- mondta.

Papp Gyula, nyugalmazott könyv-
tárigazgató hosszú ideig dolgozott a 
könyvtárban, elsődlegesen a kistér-
ségi ellátás területén, igazgatóhe-
lyettesként, majd 1994 és 1999 között 
az intézmény igazgatójaként. Gyuszi 
bácsi meghatározó alakja volt a kör-
mendi és megyei könyvtári életnek, 
így volt mit mesélnie az elmúlt évti-
zedekről, egykori kollégái nagy fi-
gyelemmel hallgatták előadását.

Pallósiné dr. Toldi Márta, a Ber-
zsenyi Dániel Könyvtár nyugalma-
zott igazgatója Hét sokszínű évtized 
Körmenden címmel tartott múltidé-
zést. Előadásában kitért az indulás 
éveire, amikor Vizi László vezetésé-
vel 1952-ben megalakult a városi-já-
rási könyvtár.

A könyvtári közösség törekvése 
mindig is az volt, hogy az alapfel-
adatokon túl megfeleljen a nevelő-
könyvtár-eszme elvárásainak és a 
helyi identitás erősítésére is nagy 
gondot fordított. Elindult a honisme-
reti és a helytörténeti mozgalom, a 
kutatási terület támogatása, és ez a 
mai napig megvan, elég, ha csak a 
Csaba József Honismereti Egyesü-
letre gondolunk – mondta, majd azt 
is hozzátette: -a könyvtár szakmai 
minőségét jelzi, hogy mindig töre-
kedett az innovációra. Az olvasói 
kör a város lakosságának 20 száza-
lékát teszi ki, ami ritkaságszámba 
megy, emellett az ifjabb generációk 
megszólítását is kiemelt feladatá-
nak tekinti az intézmény.

Pallósiné dr. Toldi Márta méltatta 
Mecsériné Doktor Rozália munkáját, 
aki 1980-ban kezdett dolgozni a 
könyvtárban, majd 1999- től egészen 
2019-es nyugdíjazásáig az intézmény 
igazgatója volt. Neki köszönhetően 
számos szakmai újítás, fejlesztés va-
lósult meg pályázati forrásokból nem 
csak Körmenden, hanem a vidéki kis 
könyvtárakban is.

Zárásként Mecsériné Doktor Ro-
zália korábbi, és Wágner Dávid je-
lenlegi könyvtárvezető képes uta-
zásra hívta a jelenlévőket, akik 
között szép számmal voltak egykori 
és ma is a szakmában dolgozó 
könyvtárosok a megye minden ré-
széből. n TJ

Múltidézéssel ünnepelték az évfordulót a körmendi intézményben

Hetven éve nyitotta meg kapuit a Faludi Ferenc Könyvtár

Papp Gyula meghatározó alakja volt a körmendi és megyei könyvtári életnek FOTÓ: JT

A könyvtári közösség a helyi identitás erősítésére is nagy gondot fordít
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Dr. Urbán Máté adjunktus tartott előadást II. András Aranybullájáról a Csaba József 
Honismereti Egyesület által szervezett legutóbbi Várostörténeti Akadémián. A rendezvé-
nyen először dr. Vörös Ottó, a Csaba József Honismereti Egyesület elnöke köszöntötte az 
akadémia közönségét, majd dr. Urbán Máté történész vette át a szót.

Az előadó Zsoldos Attila tör-
ténész nemrégiben közreadott 
Aranybulla monográfiáját említet-
te, amely A  800 éves Aranybulla 
címmel jelent meg ebben az évben. 
A monográfia sokkal több, mint az 
eddigi tudásanyag leporolása, új-
fajta megközelítésben interpretálja 
az Aranybullát. A hagyományos ér-

telmezéshez képest Zsoldos Attila 
néhány ellentmondást is felfed az 
arany függőpecséttel ellátott kirá-
lyi oklevélre vonatkozóan. – A szer-
ző elveti azokat a nézeteket, ame-
lyek szerint egy meggondolatlan és 
kudarcra ítélt gazdaságpolitikai 
elképzelés állt volna az új berendez-
kedés és az annak jegyében töme-

gessé váló, káros birtokadományo-
zási gyakorlat mögött – mondta az 
előadó, majd arra is kitért, hogy II. 
András inkább a vele szemben álló 
erők, a megyésispánok meggyengí-
tésére, erőforrásaik kiszervezésére 
törekedett, ezzel együtt híveit kü-
lönböző juttatásokkal próbálta to-
vább erősítette.

Új nézőpont
– Az Aranybulla kiadásának kö-

rülményeit érdemes nagyobb távla-
tokban vizsgálni: II. András apja III. 
Béla volt, akinek halála után az idő-
sebb fiú, Imre léphetett trónra. And-
rás dukátust kapott, amivel nem volt 
megelégedve, így folyamatos küzdel-
mek jellemezték a testvérek viszo-
nyát. Imre halála után fiát, Lászlót 
koronázták királlyá, de ő elhunyt. 
Andrásé lett a trón, aki szemben ta-
lálta magát az Imre-pártiakkal, akik 
szép számban voltak még ekkor is a 
királyságban. Az idén megjelent 
monográfiában arról is szó van, 
hogy az 1222-es okmányban nincs 
egyetlen olyan pont sem, amely el-
lentétes lenne az új berendezkedés 
programjával, így az intézkedéssor 
vélhetően II. András akarata szerint 
alakulhatott. Rendelkezéseivel in-

kább az ellentábor politikai pozíci-
ókba jutott előkelőinek ambícióit pró-
bálta megtörni, gyengíteni.

Az Aranybullával kapcsolatban 
az is elhangzott, hogy az aranype-
cséttel ellátott privilégiumot hét 
példányban készítették el. Ezek kö-
zül egyetlen eredeti dokumentum 
sem maradt fenn, csak átiratok. Ez 
az első olyan törvény, amely nem kó-
dexben, hanem okleveles formában 
hagytak hátra. Harminc pontból áll, 
ebből tíz cikkely a szerviensekkel 
foglalkozik. A cikkelyekhez jön hoz-
zá az ellenállási záradék. n TJ

Az okirat kiadásának körülményeit érdemes nagyobb távlatokban vizsgálni

Új megközelítésben a 800 éve kiadott Aranybulláról

Dr. Urbán Máté az Aranybulla hátteréről FOTÓ: JT

A Várostörténeti Akadémia előadásai töretlenül népszerűek

Az Aranybulla szűkebb értelem-
ben a II. András magyar király ál-
tal 1222. április 24-én a székesfe-
hérvári országgyűlésen kiadott, 
függőpecséttel ellátott királyi 
okirat, amely a magyar nemes-
ség jogait először rögzítette. A 
kettős aranypecsét az oklevél 
hártyájának felhajtott alsó ré-
szén, a plicaturán függött. A füg-
gőpecsétnél plicát (plicatura) 
hoztak létre az oklevél alsó szélé-
nek visszahajtásával és azon ke-
resztül vezették a pecsét füg-
gesztésére szolgáló zsineget.
A középkorban a pecsét a külön-
féle oklevelek hitelesítésének fő 
eszköze volt, ami a 14. századra 
már kizárólagossá vált. Tágabb 
értelemben az aranybulla azt az 
aranyból készült pecsétet jelenti, 
mellyel a magyar királyok – III. 
Bélától kezdődően – megerősí-
tették és hitelesítették fonto-
sabb okmányaikat. Magyaror-
szág nemesi szabadsága alapkö-
vének tartott Aranybullának 
mind a hét eredeti példánya el-
veszett, azonban a szövege 
meglehetősen sok forrásban 
maradt fenn. Az Aranybulla ren-
delkezéseinek királyi betartását 
az ellenállási záradék garantálta, 
mely kimondta, hogy a nemesek 
a hűtlenség vétke nélkül ellenáll-
hatnak, ha a király a rendelkezé-
seket megszegi. II. András Arany-
bullája a magyar történeti alkot-
mány egyik legfontosabb törvé-
nyeként a megszületését követő 
későbbi századokban hivatkozá-
si alap volt a rendi szabadság vé-
delmében, a 16. századtól pedig 
egészen a 20. század közepéig az 
írott törvénycikkelyeiben vagy 
csak a szellemében.

A körmendi Faludi Ferenc Könyvtár a Vas Megyei Könyvtá-
rellátási Szolgáltató Rendszer támogatásával, Mesélő könyv-
tár címmel szavalóversenyt hirdetett a könyvtár fennállá-
sának 70. évfordulója alkalmából. A kiírásra a járás minden 
általános iskolájának alsó tagozatos tanulói jelentkezhettek. 
A verseny töretlen népszerűségnek örvend: ebben az év-
ben összesen százharmincnyolc tanuló jelentkezett.

A versenyre egy szabadon válasz-
tott verssel lehetett nevezni. A nagy 
jelentkezőszám miatt a verseny kor-
csoportos bontásban, három helyszí-

nen zajlott múlt héten. A koronavírus 
miatt több éven keresztül online for-
mában kellett a szavalóversenyt 
megtartani, most azonban újra élő-

ben várták a tanulókat, akik többek 
között Weöres Sándor, Kányádi Sán-
dor, Móra Ferenc, Mentovics Éva, 
Nemes-Nagy Ágnes, Szabó T. Anna, 
József Attila, Osváth Erzsébet és 
Laczkfi János költők verseiből sza-
valtak.

A zsűri tagjai az első osztályosok-
nál Tóthné Molnár Rozália, dr. Vörös 

Ottó, a másodikosoknál Mosonyi Má-
ria és Mecsériné Doktor Rozália, a 
3-4. osztályosoknál Nitsch Erzsébet 
és Wágner Dávid voltak.

A eredményhirdetést jó hangulat-
ban a kulturális központban tartot-
ták. Végül a versenyen résztvevő va-
lamennyi diák jutalomban részesült.
 n SZD

Második alkalommal tartot-
tak Erzsébet-napi kézműves 
vásárt a Boldog Batthyány 
László Katolikus Általános 
Iskolában.

Az osztályok standjai már ünnepi 
hangulatot idéztek, gyönyörű kará-
csonyi díszeket, kopogtatókat, ad-
venti koszorúkat lehetett vásárolni. 
Több helyen kínáltak mézeskalá-
csot és egyéb édességeket, kelendő 
volt a zsákbamacska is.

Eredetileg a Boldog Batthyány 
László Katolikus Általános Iskola 
főépületének udvarára tervezték a 
kézműves vásárt, de az időjárás 
közbeszólt, így az iskola földszinti 
folyosóján pakolták ki szebbnél 
szebb portékáikat az osztályok. 
A vásár ünnepi hangulatban telt, a 
hangszóróból karácsonyi dalok 

szóltak, de ezeket egy idő után el-
nyomta a gyermekzsivaj, merthogy 
érkeztek a diákok, és kíváncsian 
nézelődtek, majd vásároltak is a 
standoknál. Szinte biztos, hogy elő-
ször az édesség csomagok keltek el, 
ezekből majdnem mindenki vett leg-
alább egyet. A vásár nyitott volt 
mindenki számára, és megérte kö-
rülnézni, hiszen sokféle kopogtató, 
adventi koszorú és karácsonyi dísz 
közül lehetett válogatni.

A szülői közösség a karitásznak is 
gyűjtött a vásári programon, ami vé-
gül tombola sorsolással zárult.

A katolikus iskola tavaly hagyo-
mányteremtő szándékkal szervezte 
meg az Erzsébet-napi kézműves vá-
sárt, ami annyira jól sikerült, hogy 
a szervezők azonnal eldöntötték: 
lesz folytatás. Idén sem maradt el a 
siker, így szinte biztos, hogy jövőre 
újra megtartják a jótékonysági 
programot. n TJ

Idén is ünnepi hangulatban telt az Erzsébet napi kézműves vásár

Az esemény jótékony célt is szolgált FOTÓ: MW

Töretlen népszerűségnek örvend a könyvtár szavalóversenye

Százharmincnyolc kisdiák szavalt a Mesélő könyvtáron

A versenyen résztvevő minden diák jutalomban részesült FOTÓ: MW

A könyvtár szavalóversenye a kezdetektől nagy népszerűségnek örvend
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Fennállásának 30. évfordulóját ünnepli a Hölgyek Nép-
főiskolája Körmenden. A jubileum alkalmából kiállítást 
rendeztek a népfőiskolások: Lakner Gabriella, a csoport 
vezetője, valamint Biczó Lászlóné, Dienes Sándorné Lutár 
Istvánné és Kőteleky László állította ki egyedülálló munkáit 
a Városi Kiállítóteremben.

A szépszámú közönséget Pálóczi 
Zsuzsanna, a Körmendi Kulturális 
Központ igazgatóhelyettese köszön-
tötte, majd Csáky Zoltánné, a Ma-
gyar-Finn Baráti Kör elnöke vette 
át a szót. – A népfőiskola ötlete 
Grundtvig dán evangélikus lelkész 
nevéhez fűződik, aki 1830-ban 
kezdte el szervezni a népfőiskolá-
kat. Magyarországra a 19. század 
végére jutott el a mozgalom híre. Az 
1920-as évek után mintegy 70 nép-
főiskola működött az országban: 
nem volt része a közoktatásnak, bár 
támogatott tanulási formát jelentett 
– kezdte a múltidézést Csáky Zol-
tánné, majd arra is kitért, hogy a 
második világháború után betiltott 
népfőiskolák 1988 táján indultak 
újra.

A népfőiskolai rendszer az élet-
hosszig tartó tanulást szolgálja, 

igaz ez Körmenden is, ahol harminc 
éve indult útjára a mozgalom. Az el-
múlt három évtizedben a tagok 
előadásokat hallgattak és tartot-
tak, és rengeteg témában tevékeny-
kedtek: sütöttek, főztek, tartósítot-
tak, reformkonyhával foglalkoztak, 
szabtak, varrtak, virágápolást és 
virágkötést tanultak, kozmetikai, 
bőrápolási, orvosi és természetgyó-
gyászati ismereteket sajátítottak el, 
kötöttek, horgoltak, hajtogattak, 
gyöngyöt fűztek, szőttek, hímeztek, 
csipkét vertek és nem utolsósorban 
a család fontosságáról kezdemé-
nyeztek előadásokat.

–A jubileumi kiállítás az emberi 
gondolkodás és a kéz ünnepe. Lát-
hatunk keresztszemes hímzéseket, 
hajtócsipkét, zsinórcsipkét, horgolt 
csipkét, foltvarrással készült mun-
kákat, kötött, kézzel varrott baba-

ruhákat és gyöngyfűzéssel készült 
ékszereket. Ezeket a technikákat 
sok-sok szakember tanította meg a 
népfőiskola tagjainak, illetve ők 
maguk is átadták egymásnak a tu-
dásukat, így az egyes technikák 
magas szintű képviselőivé váltak – 
tette hozzá méltató beszédében 
Csáky Zoltánné.

Zárásként Lakner Gabriella, a 
Hölgyek Népfőiskolájának vezetője 
köszönte meg a tagok áldozatos 
munkáját. Elhangzott az is, hogy a 
népfőiskolai csoport a Körmendi 
Kulturális Központ égisze alatt mű-
ködik a kezdetektől fogva és a tagok 
kéthetente tartanak foglalkozást az 
intézményben. n TJ

A Körmendi Szociális Szolgáltató és Információs Központ 
Család- és Gyermekjóléti Központ és Szolgálat az idei 
évben is részt vett a Magyar Élelmiszerbank által szerve-
zett akcióban. Az Élelmiszerbank 2006 óta minden évben 
megszervezi karácsonyi tartósélelmiszer-gyűjtő akcióját, 
ami az évek során a szolidaritás és az összefogás egyik 
legnagyobb hazai ünnepévé nőtte ki magát.

Az ország 160 településén 334 
áruházban összesen 6500 önkén-
tes gyűjtötte a felajánlásokat, töb-
bek között Körmenden is, amiből a 
rászorulók karácsonyát próbálják 
majd szebbé tenni.

– 2022-ben az árak emelkedése 
miatt és az árstoppos élelmisze-
rek korlátozott mennyiségének 
vásárlása miatt nehezebb volt a 
korábbi években összegyűjtött 
mennyiséget elérni, de így is so-
kan adományoztak a Magyar Élel-
miszerbank Egyesület karácsonyi 
jótékonysági akcióján Körmenden 
– tájékoztatta lapunkat Szálkai 

Istvánné a központ ve-
zetője, aki köszö-
netét fejezte ki 
azoknak, akik nem 
hagyták, hogy üre-
sen maradjon gyűjtőko-
sár. Az intézmény dolgozói mun-
kaidejükön kívül, önkéntes alapon 
végezték munkájukat és nyújtot-
tak tájékoztatást a gyűjtés céljá-
ról, menetéről. – Az, hogy a szoci-
ális szakemberek állnak az 
adománygyűjtő kosarak mögött 
egy fajta biztosíték és garancia az 
adományozóknak, hogy biztosan 
a megfelelő helyre kerül a felaján-

lásuk – hangsúlyozta. Mint mond-
ta: fontos, hogy az év legszebb ün-
nepén senkinek ne kelljen 
nélkülözni.

A helyi karitatív szervezetek se-
gítségével a rászoruló családok-
nak csomagokat készítenek, amit 
még az ünnep előtt eljuttatnak ne-
kik. Körmenden 1272 kg élelmi-
szer gyűlt össze idén. A rászoru-
lók számára többek között 
konzervet, rizst, kekszet, csoko-
ládét, bébiételt, tésztát, tartós 
tejet és édességeket, illetve bár-

milyen hűtést nem 
igénylő élelmi-
szert gyűjtöttek.

A korábbi évek-
ben is nagyon sike-

res volt az akció. Szinte minden 
évben 2000 kg körüli tartós élelmi-
szert adományoztak a vásárlók. 
Tavaly a három nap alatt 1993 kg, 
2020-ban a Covid járvány idején 
1743 kg-ot, a legkiemelkedőbb 
eredményt 2019-ben érték el, ek-
kor 2462 kg adományt gyűjtöttek.

A válsághelyzetbe 
került emberekről is 
gondoskodjunk

Az intézményvezető egy másik 
fontos dolgot is kiemelt, amit külö-
nösen ezekben a hónapokban és a 
karácsony előtti időszakban nem 
szabad elfelejteni és figyelmen kí-
vül hagyni.

– Arra is kérnék mindenkit, ha a 
környezetében válsághelyzetbe 
került emberekről van tudomása 
jelezze intézményünkben, hogy 
segíthessünk. A krízis helyzetbe 
került embereknél előfordul, hogy 
nem tudnak, vagy szégyellnek se-
gítséget kérni ezért fontos, hogy 
mindannyian nyitott szemmel jár-
junk és segítő kezet nyújtsunk a 
bajban. Jelzéseiket az intézmény: 
telefonszámán: 594-115-ön vagy a 
zita.korm@t-online.hu e-mail cí-
men tehetik meg. Az elérhetőségek 
az intézmény honlapján is megta-
lálhatók- kérte a lakosságtól Szál-
kai Istvánné. n SZD

1272 kilogramm élelmiszer gyűlt össze Körmenden két és fél nap alatt

30 éves jubileumot ünnepelhetett a Hölgyek Népfőiskolája

Az emberi gondolkodás és a kéz ünnepe volt Körmenden

Lakner Gabriella, a Hölgyek Népfőiskolájának vezetője- kéthetente jó összejöveteli 
lehetőség a foglalkozásuk FOTÓ: JT
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A Körmendi Alapfokú Zene- és Táncművészeti Iskola pénteken hagyományteremtő 
szándékkal rendezte meg zongora estjét a gimnáziumban lévő kamarateremben. A kör-
mendi kötődésű fiatal egyetemisták egy órában adtak elő romantikus Brahms műveket, 
megidézve a szalonkoncerteket hangulatát.

Az intézmény Körmend város kul-
turális életében való aktív komoly-
zenei részvétele nemcsak a helyi 
művésztanárok közreműködésével 
lehetséges, hanem olyan hangver-
senyek, hangversenysorozatok lét-
rehozásával is, amelyben fiatal, 

körmendi kötődésű zenészek tud-
nak bemutatkozni – hangsúlyozta 
Morvay András az intézmény veze-
tője.

Ha Brahms estről van szó, a kö-
zönség általában felvértezi magát 
valami súlyos, nehezen emészthető 

műsorral, ezen az estén azonban 
arra törekedtek a szervezők, hogy 
ez ne így legyen.

A komolyzene mindenkié
– Amit igazából szeretnénk nyúj-

tani, az egy olyan közeg, amelyben a 
közönség megtapasztalja a magas 
színvonalú komolyzenei kultúrát 
Körmend városában. Elérhetővé 
tesszük az elit koncerttermek hang-

zás- és látványminőségét, miközben 
megőrizzük a szalonkoncertek ben-
sőséges hangulatát. Lehetőséget 
adunk a művészekkel való beszélge-
tésre egy állófogadás mellett. Mind-
ezt úgy, hogy biztosítjuk, hogy a díj-
mentes belépési lehetőséggel a 
koncertek mindenki számára hozzá-
férhetők legyenek. Ez a zongoraest 
most kiváló alkalom volt valami új 
érték elindításának – mondta Mor-
vay András, utalva arra mennyire 
fontos az ehhez hasonló rendezvé-
nyek szervezése a városban, majd a 
német zeneszerzőről szólt pár szót.

– Ma már történeti távlatból szem-
lélve Johannes Brahms működését, 
tisztán látható, hogy művészete köl-
tőiségének alapvonásaiban éppúgy 
vérbelien romantikus, mint Liszt 
Ferenc vagy Richard Wagner, ro-
mantikus mondanivalóját azonban 
klasszikusabb, kiegyensúlyozott 
formaművészetével fejezte ki.

Az előadáson hallható volt a leg-
szebb alkotásai között számon tar-
tott karakterműve a Hat zongorada-
rab, az idős Brahms lebilincselően 
színes és megkapóan személyes 
hangú vallomása. Majd a Variációk 
és fúga egy Händel témában című 
darab dallamai szólaltak meg, amit 
1861 szeptemberében írt Clara 
Schumann születésnapjának tiszte-
letére, mellyel beemelte magát a tör-
ténelmi zeneszerzők körébeis. Zá-
rásként a Magyar táncok zongora 
négykezes sorozat két darabja szó-
lalt meg, többek között a magyar 
zenei folklórra jellemző hirtelen las-
sú és gyors időváltozások, verbun-
kos és csárdás táncok hangulatát 
idézve. n SZD

Brahms műveit adták elő a fiatal, körmendi kötődésű zenészek

Hagyományteremtő szándékkal kamara estet rendeztek

A résztvevők romantikus Brahms műveket hallhattak a két előadótól FOTÓ: JT

A meghitt hangulatú koncertnek először, de nem utoljára adott helyet a gimnázium épülete

Az előadók:
Farkas Botond 2004-ben született Budapesten. Zenei tanulmányait 10 
évesen kezdte. Egy évet a szentgotthárdi zeneiskolában tanult, majd 2015-
től a szombathelyi Bartók Béla zeneiskolában folytatta tanulmányait. 2015-
ben arany díjat kapott a Pannon Festival zongoraversenyén Muraszomba-
ton. A szombathelyi sistrum zenei versenyeken zongora kategóriában há-
rom alkalommal nyert nívódíjat. 2018-ban felvételt nyert a Szombathelyi 
Művészeti Szakgimnáziumba, ahol Hirschberg Henrik volt a tanára. 2021-
ben két nemzetközi online zongoraversenyen első díjasa lett. Jelenleg a 
Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetemen tanul, Némethy Attila, és Gulyás 
István osztályában.
Kóta Zsigmond 2002-ben született Szombathelyen. Zenész családban 
nőtt fel, szülei és mind az öt testvére játszott valamilyen hangszeren, töb-
ben hivatásszerűen is. Zongorázni viszonylag későn, kilenc éves korában 
kezdett. Első tanára Both Ágnes volt a Szombathelyi Bartók Béla Zeneisko-
lában. Vele számos regionális, országos és nemzetközi versenyeken indul-
tak, több alkalommal dobogós helyezést elérve. Ezek közül a 2014-es Nem-
zetközi Bartók Béla Zongoraverseny a legkiemelkedőbb, ahol Nagydíjat 
nyert. A Szombathelyi Művészeti Szakgimnáziumban érettségizett, ezalatt 
Hirschberg Henrik volt tanára. 2020 óta a Zeneakadémia zongora szakos 
hallgatója, Eckhardt Gábor és Hargitai Imre kezei alatt. Számos mesterkur-
zuson is részt vett, többek között Fejérvári Zoltántól és Maurizio Morettitől 
is vehetett órákat.

A táncházmozgalom egyik legendás alakját, Csatai Lász-
ló, Csidut hívta meg legutóbbi programjára a körmendi 
Senior Néptáncegyüttes. Csidu lányával, Villővel érkezett a 
programra, vele tanított táncot az érdeklődőknek.

Csatai László számára a táncta-
nítás életforma. Az ismert és elis-
mert táncos immár több, mint négy 
évtizede oktat, számára a tanítvá-
nyok mosolya – akár gyerekeké, 
akár felnőtteké – mindennél fonto-
sabb. A körmendi Senior Néptánc-
együttes tagjainak is több évtizede 
van lábában a tánc, arról nem be-
szélve, hogy igazi, összetartó kö-

zösségről van szó, amely jókedvnek 
sosincs híján. „Oda menjünk, ahol 
kellünk, ahol nekünk öröm len-
nünk” – juthat eszébe az embernek 
Nagy László verssora a Táncbéli 
tánc-szókból, merthogy itt csak egy 
dolog fontos: táncolni, és megszeret-
tetni a táncot másokkal is. Ez a kül-
detése Csidunak és a körmendi se-
nioroknak is, akiket Kiss Gábor 

vezet töretlen lelkesedéssel, már 
több mint tizenhat éve. A körmendi 
táncház családias hangulatban zaj-
lott, de egy biztos: örökre emlékeze-
tes marad minden résztvevőnek. 
Élő zenére mulathatott és énekelhe-
tett a táncos közösség, erről a Poros 
banda tagjai gondoskodtak, akik-
nek természetesen nem a muzsiká-
juk poros, nevüket az alapító Porte-
leki családról kapták.

A rendezvény az Emberi Erőfor-
rások Minisztériuma Csoóri Sándor 
Alap, valamint a Körmendi Kulturá-
lis Központ és Körmend Város Ön-
kormányzata támogatásával való-
sult meg. n TJ

Ahol nekünk öröm lennünk – táncolni, és megszerettetni a táncot másokkal is

Táncház Körmenden Csatai Lászlóval és a seniorokkal

Csatai László lányával jött táncot tanítani Körmendre FOTÓK: JT
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Idén csaknem 10 százalékkal drágulhatnak a karácsony-
fák tavalyhoz képest, a kereslet háromnegyedét fedezi a 
belföldi termelés – közölte a Magyar Díszkertészek Szak-
maközi Szervezete.

Az áremelkedést részben az 
import drágulása okozza, ami a 
szállítási költségek jelentős emel-
kedésével és a forint árfolyamá-
nak hatásával magyarázható az 
érdekképviselet szerint. A magyar 

termelőknek ugyanakkor kedvez 
az idei helyzet, hiszen végre jobb 
áron értékesíthetnek. Hosszú időn 
keresztül csak a költségeik nőttek, 
de az áraikat nem tudták jelentős 
mértékben módosítani, ahogy más 

dísznövénytermesztők sem – tet-
ték hozzá.

A karácsonyi fenyők nálunk 600-
700 családnak biztosítanak megél-
hetést körülbelül 3000-3500 hektá-
ron. A fenyőfák karácsony előtti 
forgalma 1,8-2 millió darab, csak-
nem a negyedük külföldről érkezik, 
de Magyarországról is szállítanak 
a környező államokba. Belföldön a 
nordmann és az ezüstfenyő egyre 
keresettebb, a lucfenyő népszerűsé-
ge viszont csökken.

Van jövője 
a fenyőfatermesztésnek

A környezettudatosság erősödé-
sével magyarázható, hogy a földlab-
dás fenyőfák évről évre népszerűb-
bek, jelenleg csaknem 10 
százalékkal részesednek a forga-
lomból. A díszkertészek azonban 
nem tanácsolják a földlabdás fenyő 
kiültetését a szabadba az ünnepi 
időszak végén, mert szobahőmér-
sékleten hamar megindulhat a 
nedvkeringés, így a fa gyorsan feléli 
a tápanyagait, és nem lesz ellenálló 
a hirtelen hideggel szemben. Azt ja-
vasolják, hogy a gyökeres fenyőket 
ezért kicsit tovább, a fagyok elmúl-
táig beltéri helyiségben érdemes 
tárolni, március végétől kerülhet-
nek ki a szabadba.

Egy hektárra csaknem ezer fenyő 
ültethető, a növekedési idejük 8–15 
év. Az éghajlatváltozás okozhat ne-
hézségeket, de a termőterületek az 
átlagnál csapadékosabb, hűvösebb 
országrészeken, főképp a Nyu-
gat-Dunántúlon összpontosulnak. 
Keresletcsökkenés még kevésbé fe-
nyeget, a karácsonyi szokásoknak 
köszönhetően a fenyőfatermesztés-
nek van jövője Magyarországon – je-
lezte a díszkertészek érdekképvise-
leti szervezete. n MW

 FOTÓ: SHUTTERSTOCK

Nemrég ünnepeltük a 
szórvány napját. Nemze-
tünk ezen alkotóelemei a 
magyarság végvárainak 
számítanak.

A Kárpát-medencén kívülre 
szakadt magyarokról egy igen 
mélyreható könyv jelent meg nem-
régiben Dr. Bába Szilvia tollából.

Az Óperenciás tengeren túl – 
Magyar identitás a diaszpórában 
című kötet alapos és olvasmányos 
összefoglalója a magyar diaszpó-
ra történetének. Második kiadása 
idén jelent meg, de a kötet letölt-
hető a Nemzetstratégiai Kutatóin-
tézet honlapjáról is (www.nski.
hu).

A több mint 300 oldalas mű bete-
kintést nyújt a több hullámban ki-
vándorolt magyarok identitásmeg-

őrzésének rögös útjába. A kötet 
kiemeli: az Amerikában vagy 
Ausztráliában felnövő új magyar 
nemzedékekre ma egészen más 
súlyok nehezednek, mint őseikre, 

akik évtizedekkel ezelőtt vették 
nyakukba a világot egy jobb élet 
reményében.

Dr. Bába Szilvia könyve fontos 
felkiáltójel, amely tabuk nélkül 

mutatja be, milyen mély sebekkel, 
fájdalmas érzésekkel számolhat 
az, aki elhagyja a Kárpát-meden-
cét.

 n MW

A távoli magyarság életének nagykönyve online is elérhető

 FOTÓ: MW FOTÓ: MW

Már veszik fel a rendelést a vasi karácsonyfa árusok

Szúrósabb a fenyő ára – mire számíthatunk idén a vásárláskor?
Különleges ajándékot szeretne adományozni a Dr. Bat-
thyány-Strattmann László Múzeumnak Auer Miklós, a 
városi Modell és Makettépítő Klub elnöke. Keze alól szám-
talan különleges munka került ki, amelyet az országos 
versenyek, bemutatók mellett városi kiállításokon a helyi 
közönség is láthatott több ízben.

Auer Miklósnak védjegye, hogy 
szereti a modelleket, maketteket el-
vágni, félbe vágni. Így mutat meg 
még többet az eredetihez pontosan 
ragaszkodó, csak méretarányban, 
nagyságrendben kisebb világokból, 
legyen az egy autó vagy jelen eset-
ben a múzeumi ajándék, ami nem 
más mint maga a körmendi kastély 
1:120-as kicsinyített mása.

Aki ismeri egy kicsit is Auer Mik-
lóst, az nagyon jól tudja, hogy mint 
minden munkájára, erre a kastély-
építésre is az jellemző, hogy az pre-
cíz, minden részletében pontos mása 
az eredetinek. Ehhez rengeteg mun-
kaórára és nem kevés pénzre volt 
szüksége, no meg még valamire: a 
fizikai megvalósítás mögött nagy-
szabású kutatómunka is áll, ami le-
véltárak anyagának, ásatási, régé-
szeti leírásoknak, tudományos 
konferenciáknak, történelmi beszá-
molóknak a tüzetes áttanulmányo-
zását jelenti. – Én egy építési perió-
dust szeretnék ajándékozni most a 
múzeumnak. Csak azt kérném majd, 
hogy plexi és üveg védje majd a kiál-
lítása során-mondta elöljáróban az 
ajándékról Auer Miklós, majd a kas-
télyépítés részletezésébe kezdett. 
Elmondta: a kastély épületénél egy 
adott építési korszakot kellet kivá-
lasztania, mert bár a dél-nyugati to-
rony akár 12. századi is lehet, de a 
kastély, amit jelenlegi állapotában 
látunk, az a 15. század körül épült. 
Az emeletes kaputorony már 1603-
ban állt, viszont 1712 után kicsivel 
később kívülről is átépítették, azaz 
lebontották a kaputornyot, betemet-
ték a vizesárkot is. Így fokozatosan 
és folyamatosan alakult ki a ma is-
mert kastélyegyüttes. Épp ezért kel-
lett kiválasztani egy adott korsza-
kot, egy építési folyamatnál meg 
kellett állnia. – Én ezt az 1459 és 1712 
közötti időszakot választottam, az 
építmény pedig 1:120-as méretarány-
ban készült el-mondta.

Múlt és jelen találkozása
A korszak kiválasztása tehát meg-

állította az időt a kastély építéstörté-
netében a jelzett időszakban. A kér-

dés is óhatatlanul adódik: az utókor 
szemével mi az, ami jó lett volna, ha 
máig marad a kastélyépületen, amit 
időközben mégis változtattak a ké-
sőbbi építők.

– Mindmáig keresik az emeletes 
kaputornyot a régészek, keresik en-
nek az alapját, de egyelőre nem talál-
ják. Holott minden korabeli doku-
mentumon és felmérésen még ott 
szerepel a leírása. 1603-ban ez a ka-
putorony állt a dél-nyugati falon. Van 
egy törése is itt a kastélynak. Való-
színűleg ott lehetett. Az nagyon jó 
lenne, ha ezt a kaputornyot megta-
lálnák és feltárnák a szakembe-
rek-jelentette ki Auer Miklós.

Auer Miklós elmondta: a rekonst-
rukciós elképzelésnek már húsz év-
vel ezelőtt volt egy előzménye. Akko-
ri történelmi kutatásaiban sokat 
segített neki dr. Nagy Zoltán és Dr. 
Siklósi Gyula. Ám már akkor is érez-
te, hogy még többet és többet szeret-
ne megtudni a kastély építészeti 
múltjáról, a kiválasztott korszak 
építkezéséről. Ezért az idők során 
tovább folytatta a kutatást. Számta-
lan könyvet, dokumentumot tekin-
tett át, köztük a teljesség igénye nél-
kül néhányat említve a Batthyány 
Tudományos Konferencia összes kö-
tetét, a körmendi vár egykori leltárát 
1603-1605-ből, a Batthyány kas-
tély-kutatás, helyszíni régészeti ása-
tások dokumentumait, levéltári 
anyagokat. Ez csak néhány kötet 
abból a hatalmas tudástárból, ame-
lyet áttanulmányozva, az ebből nyert 

tudásanyag alapján elkészült a re-
konstrukciós elképzelés.

– Régóta élek Körmenden, mindig 
is nagy figyelemmel fordultam a tör-
ténelem felé. A kastély a város kardi-
nális épülete, ami makettépítő szem-
mel is érdekelt. Például annak belső 
szerkezeti elemei, a metszetek legin-
kább. Szerettem volna megmutatni, 
hogy milyen lehetett a kastély, akár 
belül is- hangzott el. Érdekesség, 
hogy az adott időszakon belül nem 
csak a kastély épülete kapott helyet 
a rekonstrukciós elképzelésben, ha-
nem a kút, a börtön, a gabonaraktár 
is. A kastélyt egyébként már bemu-
tatta a városnak is. A helyi értéktár 
kiállításán is helyet kaphatott a 
munka. Azonban a kastély mellé az-
óta vizesárok, palánkolás is került, a 
rekonstrukciós elképzelés ezzel egé-
szült ki, bemutatva egy kicsit az épü-
let környezetét is.

A kérdésre, hogy mikor jelenthető 
ki egy makettről, modellről, jelen 
esetben a rekonstrukciós elképze-
lésről, hogy kész, Auer Miklós egy 
példával válaszolt: olyan a makette-
zés és modellezés, mint a családi 
ház. Mindig van rajta munka. Mód-
szere egy-egy nagyobb munkánál 
az, hogy mikor már szinte késznek 
érzi, elteszi egy-két hónapra. Ugyan-
is a készítésnél a szem hozzászokik, 
nem veszi észre az esetleges hibá-
kat. Ám ha később, kis szünet után 
újra ránéz az építő, akkor már feltű-
nik és lehet rajta dolgozni újra. – A 
kastély rekonstrukciós elképzelésé-
nek elkészültére azt tudnám monda-
ni: a saját lehetőségeimet figyelembe 
véve elfogadhatóan sikerült -értékel-
te szerényen a nagy munkát Auer 
Miklós.

Minden jó lehet valamire
Az építkezés részleteire, anyag-

választásra rákérdezve a teljesség 

igénye nélkül sorolta ezeket: – Min-
denből is építkeztem. Fenyőléc, bal-
zafa, kartonlemez, gipszkarton. 
Minden van az épületben. Nincs 
egyébként olyan, hogy valami anya-
got én eldobjak. Minden kell, min-
den jó lehet valamire. A gyufaszá-
lakból például palánkot készítettem, 
amelyeket cérna köt össze. Ami 
másnak szemét, az nekünk kiváló 
modellező anyag. A falak gipszkar-
tonból készültek, ezt letapétáztam, 
lefestettem. Az ablakok japán papír-
ból készültek, amelyeket lakkal fes-
tettem, arra került a műanyag ke-
ret. Teljesen úgy néz ki, mintha 
üvegből lenne. Sok éves gyakorlat, 
saját tapasztalás kell, hogy a jó 
technikát megtaláljam. A körmendi 
kastély esetében is metszetekről be-
szélünk. Az épület is úgy van felda-
rabolva, hogy látni az első emelet és 
a második emelet apró részleteit is. 
Az építési periódusokat színekkel 
jeleztem, a piros a legelső, aztán a 
sárga, a zöld és a kék színek jelzik 
az egyes időszakokat. Vékony fale-
mezből készültek az ajtók, gombos-
tűfejek a kilincseik. A teafőző háló-
jából készült a börtön rácsa, 
fenyőlécből pedig padok, székek. 
Sőt még mézes bödönök is látsza-
nak, hisz a történelmi leírásokból 
ezek meglétéről is olvashatunk.

– Hogy mennyit dolgoztam a kas-
télyon és mennyibe került mindez, 
azt képtelenség összeszámolni. Épp 
ezért is döntöttem úgy, hogy a re-
konstrukciós elképzelést szívesen 
adnám a múzeumnak, hisz ha csak 
én nézegetem otthon, az nem sokat 
ér. De ha másoknak, a látogatóknak 
örömet szerezhetek és élményt a 
munkámmal, ami egy kis történel-
mi utazásra invitálja a képzeletet, 
azért már megérte ez a sok munka 
-zárta a beszélgetést Auer Miklós.

n PM

A rekonstrukciós elképzelés megvalósításához rengeteg munkaóra kellett

A körmendi múzeumé lehet a kastély kicsinyített mása

Auer Miklós rengeteg munkaórát fordít 
makettjaira FOTÓ: JT/ARCHÍV

Egyik különleges kastély makettje a közelmúltban egy kiállítás is színesített
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Első alkalommal láthatja a magyar közönség az El Gre-
co életművét átfogóan bemutató kiállítást Budapesten. 
A tárlat célja, hogy széles körű áttekintést adjon az európai 
művészet történetének egyik legkiemelkedőbb mestere, 
El Greco, azaz Domenikosz Theotokopulosz életművéről, 
bemutatva a festő teljes formai komplexitását és nagy ívű 
stílusfejlődését.

Az összesen csaknem hetven mű-
vet bemutató kiállításon több mint 
félszáz alkotást tekinthetnek meg a 
spanyol-krétai mestertől 2023. feb-
ruár 19-ig.

A Szépművészeti Múzeum őrzi a 
kontinens egyik legjelentősebb spa-
nyol festészeti gyűjteményét, benne 
többek között Spanyolországon kí-
vül Európában a legtöbb saját kezű 
El Greco-festménnyel. A Szépművé-
szetiben látható művek mellett a 
tárlatra több mint negyven magán- 
és közgyűjtemény, például a madri-
di Museo Nacional del Prado és a 
Museo Nacional Thyssen-Bornemi-
sza, a toledói Museo del Greco, a pá-
rizsi Musée du Louvre és a londoni 
National Gallery kölcsönzött alko-
tásokat.

A nagyszabású bemutatóra olyan 
kiemelkedő művek érkeztek Buda-

pestre, mint például a Szent Sebes-
tyén a palenciai katedrálisból, a 
Krisztus megkeresztelése a madri-
di Pradóból, a Szent Lajos francia 
király egy apróddal a párizsi Louv-
re-ból, A kufárok kiűzése a temp-
lomból a londoni National Galle-
ry-ből, az Idősebb Szent Jakab mint 
zarándok a toledói Érsekséghez 
tartózó San Nicolás de Bari-temp-
lomból, vagy szintén Toledóból, a 
Santo Domingo el Antiguo-kolostor-
ból kölcsönzött, Krisztus feltáma-
dása című oltárkép, amely eddig 
még sosem hagyta el a várost.

A tárlat időrendben vezeti végig 
a nézőt azokon a földrajzi helyeken, 
művészeti központokon, ahol a mes-
ter megfordult: különös tekintettel 
a festői formálódását döntően be-
folyásoló itáliai városokon, Velen-
cén és Rómán keresztül egészen 

Toledóig, ahol élete több mint felét 
töltötte és ahol művészete a maga 
teljességében kibontakozott. A feb-
ruár közepéig nyitva tartó tárlat hét 
tematikus szekcióban és kronológi-
ai sorrendben mutatja be a kiállított 
műveket, azzal a szándékkal, hogy 
általuk, valamint a fal- és szekci-
ószövegek, képfeliratok és audio-
vizuális eszközök segítségével a 

látogatók behatóan megismerked-
hessenek a spanyol-krétai mester 
egyedülálló munkásságával.

A kiállítás kurátora Leticia Ruiz 
Gómez, a spanyolországi Patrimo-
nio Nacional Királyi Gyűjteményé-
nek igazgatója, a készülőben lévő új 
El Greco-életmű-katalógus szerző-
je.

 n MW

A téli madáretetés nem igényel sok feladatot, viszont 
dalos társainknak nagyon sokat számít. A madáretetés 
során egyszerre gazdagodhatunk a madármegfigyelés 
örömével, valamint segíthetünk a madaraknak, hogy 
könnyedén átvészeljék a telet.

Ahhoz azonban, hogy segítsünk, 
és ne okozzunk bajt, fontos, hogy 
néhány egyszerű szabályt betart-
sunk – olvasható a Lakáskultúra 
cikkében. Az etetőre látogató ma-
darakat, az első tartós fagyok be-
köszöntétől, a fagyok megszűnésé-
ig lássuk el élelemmel.

Nagyon fontos, hogy a költési 
időszakban, a fiókák kikelése 
után ne helyezzünk már ki madá-
releséget, mivel a fiókák nem tud-
ják megemészteni a magokat, és 
ez a pusztulásukat okozhatja.

Csak a megfelelő 
eleséggel etessünk

A legolcsóbb megoldás, ha nap-
raforgómaggal töltjük fel a madá-
retetőt, a legtöbb kistestű madár 
nagyon kedveli a különböző mag-
vakat. Vásárolhatunk kész mag-
keverékeket is, ezek többnyire 
napraforgó, búza, köles és kukori-
ca keverékéből állnak. Az etetőre 

látogató madarak szívesen fo-
gyasztják a cinkegolyót is, ebből 
olyan kiszerelésűt vásároljunk, 
amely nincs egyesével csomagol-
va, így megelőzhetjük, hogy az ete-
tési szezon végére, a golyók hálói-
ból jelentős mennyiségű hulladék 
keletkezzen.

A golyókat hengeres vagy spirá-
lis cinkegolyó tartóban, a fák, bok-
rok magasabb ágaira lógassuk.

A rigók és a meggyvágók szeret-
nek a talajon keresgélni, számuk-
ra, almagerezdeket, almacsutká-
kat is szórhatunk a földre, az alma 
egy részét a cserjék ágaira is szúr-
hatjuk. Most, hogy végig vettünk, 
milyen élelmet adhatunk a mada-
raknak, nézzük meg, mi az, amivel 
tilos őket etetni. Kenyérrel és keny-
érmorzsával soha ne etessük őket, 
mert megsavanyodik a begyükben, 
és ez könnyen a pusztulásukhoz 
vezethet. A romlott, penészes vagy 
sózott eleségek szintén alkalmatla-
nok a madarak etetésére. n MW

A téli madáretetésnek is vannak alapszabályai, amit érdemes betartani

 FOTÓ: MW FOTÓ: MW

Budapesten a kontinens egyik legjelentősebb spanyol festészeti gyűjteménye

El Greco képei láthatók a Szépművészeti Múzeumban

 FOTÓ: MW FOTÓ: MW

Szeptemberben írtak ki az Olcsai Kiss Zoltán Általános 
Iskola, Somogyi Béla Tagiskolájában őszi fotópályázatot, 
ahova a Somogyi és az Olcsai iskola 4-8. osztályos tanulói 
egyaránt küldhettek be őszi témájú képeket.

Összesen 47 diák 122 fotója ké-
szült el október végéig a felhívásra. 
A zsűrizéshez Jámbori Tamás se-
gítségét kérték az intézményben, 
így született meg az a válogatás, 
ami a legjobb alkotásokat mutatja 
be a nemrég nyílt kiállításon a So-
mogyi iskola földszinti aulájában. 
A  megnyitó egyben eredményhir-

detés is volt, ahol minden pályázó 
átvette az elismerő oklevelet a leg-
jobb fotójáért, de felsorolták és ju-
talmazták a tíz legjobbnak tartott 
pályamunkát is. A kiállítás a követ-
kező hetekben még a Somogyi isko-
lában, majd az Olcsai iskola művé-
szeti közösségi terében lesz 
megtekinthető. n MP

Diákok őszi fotókiállítása

A 10 legjobban sikerült fotó készítőit külön jutalmazták FOTÓ: JT

4. 4. Adventi VásárAdventi Vásár

Református Templomkert Körmend, Kossuth u. 17.
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Lezárult a megyei I. osztályú labdarúgó bajnokság őszi 
fordulója. A szezont a Körmendi FC-Vasi Sekolo Kft. gárdája 
a 8. helyen zárta. A csapat ellen az utolsó öt mérkőzésen 
négy büntetőt ítéltek, de a gárda nem tört meg. Most egy 
rövid pihenő után újult erővel kezdik meg a tavaszi idény-
re való felkészülést.

– A fél szezont röviden értékelve, 
60% amit sikerült kihozni magunk-
ból, azt gondolom ennyi a minimum 
elvárható szint, de én e fölé pozicio-
nálnám magunkat- kezdte szezon-
összegző gondolatait lapunknak 
Kurucz Ádám, vezetőedző, majd az-
zal folytatta, véleménye szerint, 

rengeteg pontot hagytak az elmúlt a 
15 meccsbe. – Legalább 7-8 pontot, 
és ha így nézzük akkor 6. helyen áll-
nánk magabiztos pont előnnyel. Így 
viszont egy nagyon erős blokk ala-
kult ki gyakorlatilag a 6. helytől a 
12. helyig. A tavaszra még jobban, 
még többet edzve szeretnék készül-
ni, még több munkával, úgy, hogy 
előre tudjunk lépni. Felemásak az 
érzéseim a szezont tekintve, de na-
gyon optimista vagyok, mert ez 
csak összerázott minket. Erőseb-
ben és sikerre éhesebben térünk 
vissza tavasszal- mutatott rá a 
szakember. Köszönetet mondott a 
szurkolóknak, a vezetőségnek, a 
szponzoroknak, és az önkormány-
zatnak is: -hálásak vagyunk a tá-
mogatásért, tudjuk, hogy ebben a 
nehéz időben is mindent megtesz-
nek, hogy Körmenden legyen foci. 
Ígérem, hogy mi is megteszünk min-
dent és jó eredménnyel igyekszünk 
meghálálni a sok segítséget- fogal-
mazott, majd felhívta a figyelmet a 
fiatalok jó szereplésére is. – Szeret-

nék gratulálni az U19-es csapatnak 
az őszi első helyezéshez, valamint 
az U16-os csapatnak szintén az őszi 
első helyezéshez. Ha az egészet te-
kintjük, akkor már azt lehet monda-
ni, hogy jó úton jár a körmendi lab-
darúgás. A felnőtt korosztály alatti 
közvetlen két csapat első helyen 
zárta a fél szezont, ragyogó játék-
kal. A felnőtt csapat pedig a közép-
mezőnyben foglal helyet, úgy, hogy 
rengeteg fiatal játékost foglalkoz-

tat. Egyértelműen látszik az irány 
és a fejlődés. Nekünk edzőknek pe-
dig ez ad motivációt, és erőt a folyta-
tásra. Rengeteg, de szó szerint 10-15 
olyan tehetséges labdarúgó van eb-
ben a két korosztályban ami nagyon 
kevés csapatnál van meg így egy-
ben. Bizakodó vagyok a jövőt illető-
en, ha számot vetek e két utánpótlás 
korosztály, és a felnőtt csapat telje-
sítményét nézve- zárta gondolatait 
Kurucz Ádám. n MP

Középmezőnyben zárta az őszi szezont a Körmendi FC-Vasi Sekolo Kft.

A tabella élén az U19-es és az U16-os focicsapat is

Az U16-os csapatot Bozsik tornák 
óta trenírozza szívvel lélekkel 
Stipkovics Imre. – Az évek eltelté-
vel bátran kijelenthetem, hogy 
játékosaim nem csak ügyesek, 
hanem elkötelezettek a labdarú-
gás iránt. A sportág megszerette-
tésétől mára egy az adott korosz-
tálynak megfelelő technikai, tak-
tikai tudással rendelkező csapat 
benyomását keltik, persze folya-
matosan fejlődünk kell, de az őszi 
forduló minden mérkőzését sike-
resen megvívtuk. Rúgtunk össze-
sen kilencven gólt ezeken a mér-
kőzéseken, domináltunk és kez-
deményezően léptünk fel min-
den alkalommal. A legfontosabb, 
hogy egységesen, lefektetett 
alapelvek mentén próbálunk fut-
ballozni. Hat (2007-es) játékosom 
nem csak kerettag, hanem állan-
dó játéklehetőség mellett meg-
határozó szerepet kap az U19-es 
csapatban. Tisztességgel készü-
lünk hétről hétre a fiúkkal, de éles 
bajnoki mérkőzések alkalmával 
rendre minimális nyomást gya-
koroltak ránk ellenfeleink és emi-
att nehéz értékelni azt, hogy hol 
tartunk valójában. Az edzések al-
kalmával rendszerint átlagosan 
14-16 fővel végzem a foglalkozá-
sokat. A srácok vevők a munkára 
és igazi közösséget alkotnak. Az 
őszi szezon végével nem állunk 
le, folytatjuk a megkezdett utat, 
ameddig az időjárás engedi 
edzünk. Természetesen a szülői 
hozzáállás és az egyesület veze-
tői nagyban hozzájárulnak ah-
hoz, hogy a fiúk ilyen szép ered-
ményeket érnek el- összegezte 
az elmúlt fél év sikereit a tréner.

A fiatalokra építi a jövőt a klub

Egyre sikeresebbek az utánpótlás csapatok FOTÓ: MP


